
Zpráva o činnosti Klubu chovatelů českých staváků za r. 2021 
 

Vážení přátelé, vážení delegáti, vážení hosté, 
rok 2021 bych nazval jako covidový číslo 2. Tato pandemie neskončila a zřejmě 

v dohledné době ani neskončí. Karanténní opatření jsou ale mírnější a tak se i naše činnost 
začíná znovu rozbíhat. 

Výroční schůze se uskutečnila až 3. 7. 2021 ve Štítarech, z důvodu zmíněných 
karanténních opatření. Bylo přečteno usnesení z minulé výroční schůze a schválen program. 
Byla přednesena zpráva o činnosti v předcházejícím roce, zpráva pokladníka a zpráva 
matrikáře. Došlo k dalšímu poklesu počtu členů. Stav členské základny je 202. Zástupci 
jednotlivých poboček seznámili přítomné se svou činností a plány výstav poboček. 
Východočeská pobočka si musí zvolit nového předsedu a jednatele. Moravskoslezská přišla o 
své zázemí. Výstavní hala v Holasovicích byla zbourána. 

Předseda revizní komise P. Abrešek potvrdil platnost pokladní zprávy. Kritizoval 
neúčast členů RK na schůzích klubu. RK musí být doplněna o chybějícího člena. Na základě 
předcházejících voleb bude doplněna o 1. náhradníka, J. Lavičku. J. Hrubý přečetl odpověď 
ÚOK na stížnost klubu ohledně zamítnuté dotace. Byl stanoven termín speciálky pod názvem 
přehlídka. M. Kyška byl pověřen, ve spolupráci s paní Janáčkovou, aktualizací stránek klubu 
ČS. Dále bylo rozhodnuto doplnit 2 knihy našeho rozšířeného vzorníku na březnovém školení. 

V diskuzi se nejvíce řešilo udělení MKK. Nakonec bylo rozhodnuto, že pohár získá 
nejvíce ohodnocená kolekce. Pouze při rovnosti bodů rozhodne komise. 

Byl přijat nový člen Hartmut Schulz. 
Usnesení bylo schváleno jednohlasně. 
Schůze rozšířeného výboru se konala 11. 9. 2021 ve Štítarech. Byla zvolena návrhová 

komise a předneseny zprávy členů výboru. Kromě jednání zástupců klubu se členy ÚKK ČSCH 
se nic nedělo. Zástupci jednotlivých OP seznámili přítomné s plánem výstav a svou činností. 
Novým předsedou východočeské pobočky byl zvolen P. Kaluha a jednatelem J. Majdiak. 
Pobočka Vysočina ve Slavonicích nemůže pořádat výstavu. Uskuteční se společně 
s Jihomoravskou v Křenovicích. Byly rozdány přihlášky na speciální přehlídku. Odsouhlasilo se 
použití oceňovacích lístků z minulého roku. Byly zajištěny ceny. Jednatel klubu osloví 
jednotlivé klubové posuzovatele. Ing. F. Slepička a J. Melichar seznámili přítomné 
s průběhem jednání se zástupci ÚRK.  

Dále bylo jednáno o založení nové OP Hlinsko. OP by měla sehnat nové členy. Př. J. 
Maček přečetl odpověď časopisu Chovatel na neotištění článku o způsobu posuzování. 
Poznamenal, že cenzura stále trvá. Z. Bek informoval o průběhu konference odbornosti 
chovatelů holubů. Usnesení bylo schváleno jednomyslně. 

Slavnostní schůze spojená se speciálkou se konala 11. 12. 2021. Byly předneseny 
výsledky přehlídky a provedeno zhodnocení přehlídky. Poradce chovu Ing. T. Sousedík 
zhodnotil celkovou úroveň vystavených holubů. Přítomní posuzovatelé se vyjádřili 
k holubům, které posuzovali. 

Zástupci jednotlivých poboček seznámili přítomné se svou činností a výstavami, které 
uskutečnili. 

Jednatel klubu J. Hrubý seznámil přítomné se zněním dopisu od A. Veselého ohledně 
malých a velkých vad v souvislosti se zněním nového vzorníku. Bylo odsouhlaseno setkání 
členů poboček, kde se toto bude řešit. 

V diskuzi V. Došek kritizoval nadhodnocení holubů celkově. Z. Bek kritizoval neúčast 
zástupců OP při výběru šampionů. K tomuto problému se rozvinula diskuze. F. Slepička si vzal 



toto na starost. M. Kyška se vyjádřil k málo chovaným rázům. Předseda RK P. Abrešek vyzval 
k dodržování hygienických předpisů. Na závěr předseda K. Bek poděkoval všem za účast a 
požádal o pomoc při likvidaci výstavy. 

19. a 20. 11. se konala celostátní výstava Chovatel. Odbornost holubi byla rozšířena o 
expozici PCH. Celkem bylo vystaveno 1409 holubů. V soutěži o PCH vystavilo 42 chovatelů 
celkem 336 holubů a ve výstavní části 1137 kusů. O titul PCH soutěžili 3 chovatelé staváků – 
Z. Bek s černými sedlatými, V. Krůta se žlutými sedlatými a J. Khajl s červenými sedlatými. 
První dva jmenovaní výstavní podmínky splnili, V. Krůta není ale členem klubu. Př. Khajl 
nesplnil bodové hodnocení a ani věkové složení kolekce. Tím pádem máme v klubu 1 PCH, 
v minulém období jich bylo 8, z toho ale 5 jich držel S. Brückner. Ve výstavní části bylo 
pouhých 79 staváků. Čestné ceny obdrželi J. Jelínek za černého lysého – 95b, Z. Dragon za 
černého sedlatého – 95b, F. Gregor za červeného plamínka – 96b, K. Otáhalová za modrého 
sedlatého – 95b a V. Krůta za žlutě plavého – 95b. Z. Bek získal pohár za černého sedlatého – 
96b. Titul Šampion ČR získal K. Pavlů za stříbrného sedlatého – 97b. 

Ještě v nedávné minulosti bývalo na této výstavě kolem 200 staváků a stavák byl 
nejpočetněji vystavené plemeno. Ve svých zprávách jsem chválil účast a děkoval členům za 
propagaci klubu. Svazové orgány různého stupně brání klubu, aby mohl vykonávat činnost 
dle svého rozhodování. Různými zákazy, omezeními a tresty omezují činnost a berou chuť do 
práce. Po pravdě řečeno, divím se těm pár členům, kteří přes veškeré ústrky mají chuť na 
této výstavě ještě vystavovat. 

Samozřejmě naše veškerá snaha v tomto roce směřovala ke speciálce. Karanténní 
opatření se zpřísňovala každý týden a nikdo nevěděl, co bude zítra. Řada organizací své akce 
rušila, včetně výstavy Moravia v Brně. Stáli jsme před rozhodnutím, zda jít do rizika. Většina 
členů výboru se přikláněla k názoru výstavu uspořádat. I za cenu, že bude významně menší, 
než na jakou jsme zvyklí. Největší obavy jsem měl z toho, aby nám akci nezakázali na 
poslední chvíli. Abychom v pondělí nepostavili klece a ve středu nepřišel zákaz. Nakonec vše 
dobře dopadlo. Téměř 800 vystavených staváků bylo, vzhledem k situaci více, než jsme 
doufali. Z vážných důvodů se přehlídky neúčastnily 2 pobočky a také kamarádi ze Slovenska. 
Nižší počty holubů se samozřejmě odrážely i v menším zastoupení jednotlivých rázů. Nejvíce 
bylo tradičně sedlatých. Černých bylo 142, modrých 78, tam jsme ale byli zvyklí na 
dvojnásobek. Žlutých bylo 60. Černí plamínci se počtem vyrovnali červeným, kvalitou jsou 
tyto dva rázy na špičce. Naopak černých lysých byly jen 2 kolekce, žlutých lysých a 
bělokosých jen jedna. Alespoň část chovu žlutých bělokosů z chovu V. Ofnera se podařilo 
zachránit. Př. M. Batelka k jejich regeneraci přistoupil s plnou vážností. Určitě mu všichni 
přejeme úspěchy a věřím, že se tito holubi rozšíří mezi další chovatele. 

Bělopruhých byla vystavena jen jedna kolekce v modré barvě. Zbývající tři barvy 
chyběly úplně. Bělopruhých staváků nebylo nikdy hodně, odchodem J. Hrušky a J. 
Petrovického se situace ještě zhoršila. Byla by škoda, kdyby tato zajímavá kresba z našich 
výstav zmizela úplně. 

Kam až má paměť sahá, nevzpomínám si, že by chyběli plši a žemláci. Tady ale byl na 
vině hlavně covid. A snad ještě smutnější byla absence modrých bělokosů. Tento holub je na 
obálce monografie V. Mrštíka „Český stavák“. Snad se na něho nebudeme dívat už jen na 
této obálce. 

Pár vět bych věnoval velikosti staváka. Vzorník uvádí 36 – 40 cm. Jedním z problémů u 
staváků jsou malé, krátkokrké holubice. Na druhou stranu se objevují přerostlí samci. Několik 
holubů – některé na požádání – jsem přeměřil. Dva jsem za přerostlou postavu potrestal 
menší bodovou srážkou. Stejně jako většině staváčkářů, se i mě líbí holubi na horní hranici 



rozměrové řady. Tuto mez bychom ale neměli překračovat. Stavák je střední voláč a měl by 
jím i zůstat. Ty mírně přerostlé holuby bych příliš netrestal, jen bych na to upozornil.  

Výstava se celkem líbila. Zaznamenal jsem řadu kladných hodnocení. Kromě krajních 
řad působilo jednopatrové uspořádání v nových pozinkovaných klecích esteticky. Děkuji 
všem, kteří se na tomto podíleli. 

Jedna z největších výstav holubů u nás je krajská výstava v Lysé n. Labem. Koná se tam 
několik speciálek a běžně tam v minulosti bylo vystaveno 2000 holubů. Letošní se konala 14. 
– 15. ledna. Vystavených holubů bylo 1208, staváků 74. Čestné ceny obdrželi Z. Bek za 
černého plamínka, M. Calda za červeného plamínka a R. Holeček za žlutého sedlatého. 
Všichni obdrželi 96 bodů. Byla tam řada velmi pěkných jedinců, ale také holubi, ze kterých 
jsem byl rozpačitý. Většina z nich patřila nečlenům klubu. Tito chovatelé mají chuť 
vystavovat, bylo by dobré je oslovit, nabídnout jim členství v klubu a pomoci jim s kvalitním 
chovným materiálem. 

Kromě toho se konaly výstavy ve všech pobočkách. Většinu jsem měl možnost vidět. 
Na všech se našla řada velmi pěkných holubů. Nejvíce se mi líbila výstava v Křenovicích na 
jižní Moravě. Zde spojily své síly OP Jihomoravská a Vysočina. Akce se konala v líbivém a 
důstojném prostředí. Škoda, že účast členů OP Vysočina byla malá. 

V únoru se sešli zástupci OP, aby se vyjádřili k novému vzorníku. Všechny kluby, které 
sdružují plemena našeho původu, měly za úkol vyjádřit se k vadám plemene. V našem 
bývalém pojetí k velkým vadám. Celé jednání probíhalo v pracovním duchu. Diskutovalo se 
ke každému problému a vždy došlo k nějaké shodě. K velkým změnám nedošlo, myslím si, že 
ani nemohlo. Doufám, že to mělo nějaký smysl a projeví se to v novém vzorníku. 

Poslední chovatelskou akcí bylo školení barvy ve Štítarech dne 19. března 2022. Po 
dvouleté přestávce způsobené koronavirem přišla konečně na řadu barva bílá a ostatní. Tedy 
stříbrná, stříbřitá, červeně plavá a žlutě plavá. Účast na školení byla menší, než jsme zvyklí. 
S tím jsme ale počítali. Tyto jmenované barvy jsou méně rozšířené, ještě platila některá 
karanténní opatření a ceny pohonných hmot vylétly do neskutečné výše. Přesto se sešlo na 
40 holubů různých barev. Stejně jako na speciálce chyběli bohužel plši a žemláci. Chovatelé 
nejprve dle svého uvážení vybrali 10 nejlepších holubů v barvě, lesku, svitu a struktuře peří. 
Nejvíce nominací dostal modrý mramorový M. Kyšky – 20 hlasů. 19 hlasů dostala černá 
plamínka Z. Beka, 16 holub Z. Beka, po 12 hlasech dva červení mramoroví M. Kyšky, 8 hlasů 
další plamínek Z. Beka a 7 hlasů žlutý plamínek M. Caldy. Prvních 9 holubů postoupilo do 
finále. Následně proběhla přednáška poradce chovu Ing. T. Sousedíka. Zmínil se o všech 
barvách a problémech jednotlivých barev. Ke každé barvě se rozvinula diskuze, zejména o 
barvě hlavy červeně plavých. Přednáška i diskuze měly výbornou úroveň. Poté 7 přítomných 
klubových posuzovatelů vybrané holuby posoudilo nápočtovým způsobem 1 – 10 bodů ve 4 
zmíněných pozicích. S poměrně velkým náskokem zvítězila holubice černá plamínka Z. Beka – 
242 b. Doslova svítila růžovým leskem, měla trochu řidší peří na voleti. To je ale úděl bílých 
holubic. 228 bodů obdržel modrý mramorový M. Kyšky, 200 bodů červený plamínek M. 
Caldy, 199 bodů žlutý plamínek M. Caldy, 194 bodů červený mramorový M. Kyšky, 192 bodů 
černý plamínek Z. Beka. Porovnávat pořadí u jednotlivých posuzovatelů nemá smysl, protože 
se hodnotilo několik barev. Trochu mě překvapilo, že do finále nepostoupil jediný stříbrný 
sedlatý. Měl krásně vyrovnanou sytou barvu, bohužel se zeleným leskem. Následně se 
posuzovatelé vyjádřili k jednotlivým holubům. Myslím, že školení mělo smysl a domů jsme se 
rozjížděli s dobrým pocitem. 

O týden později se v Pardubicích konalo školení posuzovatelů. Jako hosté se účastnili 
zástupci polského a slovenského svazu. V současnosti má ČSCH 62 posuzovatelů, 1 má 



zastavenou činnost, 4 jsou noví. Ing. P. Gajda přednesl krátkou zprávu z ÚOK, J. Víšek 
přednesl zprávu standartové komise. M. Smetana seznámil přítomné se situací v adeptech. 
V současné době jsou 3. R. Kučera referoval o výstavě PCH. Limit na jeho splnění je 752 
bodů. 

Poté následovalo školení jednotlivých plemen. Druhý den byl na programu také stavák. 
Přednášku měl Ing. T. Sousedík. Ta byla zaměřena hlavně na posuzování vad. Podle 
očekávání se svého úkolu zhostil na výbornou. J. Kristek kritizoval klub za používání 
historických názvů, např. penížek, plch, žemlák. Bylo mu odpovězeno, že tradice se lámou 
těžko a v Německu nesprávné názvy používají také. V závěrečné diskuzi nevystoupil prakticky 
nikdo. Školení proběhlo v poklidné a přátelské atmosféře. Po dlouhé době se nikdo do klubu 
a jeho zástupců nestrefoval. 

V srpnu proběhlo jednání mezi RK ČSCH a zástupci našeho klubu ohledně zamítnuté 
dotace. Naší stranu zastupovali Ing. F. Slepička, J. Melichar, Ing. J. Boukal a K. Bek. Po 
několika minutách mi bylo jasné, že o výsledku je rozhodnuto dávno dopředu a celé toto 
jednání je pouze kulisa. Zástupci RK argumentovali zejména tím, že se neposuzovalo na 
evropský oceňovací lístek a že to bylo na žádost naší strany. I kdyby to byla pravda, konečné 
rozhodnutí učinil pořadatel výstavy. Těžko můžou rozhodovat čeští chovatelé o způsobu 
posuzování v Německu. Zajímavé je to, že pořadatelé výstavy rozhodli sami, nikoho se 
neptali, zřejmě ani nemuseli. Nikdo je za to žádným způsobem nepostihoval, tak, jak je to 
zvykem v našich končinách. Na závěr jsme dostali informaci, že rozhodnutí RK ČSCH je 
konečné a odvolat se můžeme pouze k civilnímu soudu. Jsem přesvědčen, že tam bychom to 
vyhráli. Ale soudit se s kamarády je to poslední, na co mám chuť. Děkuji F. Slepičkovi a J. 
Melicharovi, kteří byli na jednání velmi dobře připraveni a věcně argumentovali. Byl to ale 
boj s větrnými mlýny. Rozhodnutí RK jsme obdrželi až za několik týdnů. Podle očekávání bylo 
zamítavé. Celé jednání bylo jen plýtvání časem a benzínem. 

17. 3. 2022 se uskutečnila soutěž ve stavění u K. Houdka. Termín byl 2 x odložený, 
nakonec to ale vyšlo. Na tuto akci jsem se opravdu těšil. Komise pracovala ve složení J. 
Maček, Z. Bek a K. Bek. K. Řeťovský pomáhal s vypouštěním holubů. K. Houdek vše natáčel. A 
natáčet bylo co. Sešlo se několik příznivých okolností. Samozřejmě kvalitní letci. Z důvodu 
soutěže neměl Karel, i přes pokročilé datum, holuby ještě v párech. Nevyrušoval krahujec 
jako při posledním testu a také nám přálo počasí. Soutěžní hejno stříbrných sedlatých tvořilo 
8 holubů a 2 holubice, vesměs ročníků 2019 a 2020. Všech 10 kusů tedy bylo nových. Komise 
zaznamenala celkem 39 výkonů za 5 bodů, 19 výkonů za 4 body, 57 výkonů za 3 body a 50 
výkonů za 2 body. Celkem neuvěřitelných 542 bodů za stavění a 9 bodů za orlování. 
Dohromady 554 bodů. Celkově 165 výkonů ve stavění znamená v průměru každých 22 vteřin. 
Ve skutečnosti bylo dosažených bodů podstatně více, často stavělo několik jedinců současně 
a komise nestihla vše zaznamenat. Limit 100 bodů potřebných k uznání PCH toto hejno 
splnilo za 7 minut. 

Je dobře, že máme v našich řadách několik členů, kteří to myslí se stavěním opravdu 
dobře. Takových je ale potřeba více. Pokud chce někdo zlepšit let ve svém chovu, ví kam si 
pro takové holuby dojet. Tato akce plýtváním času a benzínem rozhodně nebyla. 

V příštím roce proběhnou volby v rámci celého ČSCH. Už teď bychom měli vybrat 
vhodné kandidáty, kteří mají chuť pro klub a jednotlivé pobočky pracovat. Také musím 
připomenout, že 100 let výročí klubu je za dveřmi. Už dnes by měly padnou návrhy, jak to 
oslavíme. 

V letošním roce měla proběhnout evropská výstava v polském městě Kielce. Podle 
neoficiálních informací je konání této akce značně nejisté. Byla by to škoda. Plánoval jsem 



kolekci alespoň 50 kusů staváků různých rázů. Věřím, že v Polsku máme se stavákem daleko 
větší šanci uspět, než třeba v Německu, Francii či Dánsku, kde se konaly 3 poslední výstavy. 
Uvidíme, jak se věci vyvinou. 

Vážení přátelé, každá zpráva by měla končit něčím pozitivním. Něčím, co dává naději a 
zvyšuje chuť do práce. Žijeme v době, kdy se něco podobného hledá těžko. Covid sužuje celý 
svět již více než 2 roky. Ochromil veškerou lidskou činnost, chovatelství nevyjímaje. Připravil 
nás o několik členů a dobrých kamarádů. Značně limitoval veškeré naše snažení. 
„Osvobozující operace“ na Ukrajině dala do pohybu miliony lidí. Civilizovaný svět se o tyto 
běžence musí postarat. Válka zvedla již tak vysokou inflaci. Ceny obilí stouply během pár dní 
na více než dvojnásobek. Už 8 let se potýkáme s nepochopením svazových orgánů ve věci 
posuzování na speciálkách. Přes všechny tyto problémy zůstávám mírným optimistou. Covid 
slábne a průběh nemoci je mírnější. V minulém století chovatelství přežilo 2 světové války, 
kdy existenční starosti lidí byly nesrovnatelně větší. Válka na Ukrajině dřív nebo později 
skončí. Pro vysoké ceny obilí není objektivní důvod. Světové zásoby se nezměnily. Je to 
způsobeno panikou na burze. Až se situace uklidní, ceny spadnou na přijatelnou mez. Osevní 
plochy obilovin se mohou rozšířit na ladem ležící půdy nebo na úkor řepky. Ta se pěstuje jen 
proto, abychom si mohli ničit motory svých aut. Pokud se situace nezlepší po letošních žních, 
po těch příštích již určitě ano. Proto vás vyzývám, abyste nerezignovali a toto nepříznivé 
období překonali. 

Vážení přátelé, na závěr své zprávy bych chtěl poděkovat všem, kteří se podíleli na 
chodu a činnosti naší organizace. Poděkování patří také ZO Kolín, která nám poskytuje 
zázemí už neuvěřitelných 30 let. Přeji vám všem hodně zdraví, pohodu v osobním životě, 
zdařilé a zdravé odchovy. Hlavu vzhůru a těším se na setkání v lepších dobách. 

 
 
       Chovu a letu staváka 
        zdar! 


